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Milí čtenáři Lipeneckého zpravodaje,
zdravím vás po prázdninách, snad jste prožili příjemné dovolené 

a načerpali jste dost sil pro náročnější podzim. Na radnici léto moc 
odpočinkové nebylo. 

Už koncem června rozvířil atmosféru požadavek na referendum, který 
byl na úřad skutečně v červenci podán. Protože se jedná o mimořádnou 
a závažnou situaci se zásadním vlivem na budoucí život v Lipencích, 
chceme jí věnovat i mimořádné číslo Lipeneckého zpravodaje. V něm 
budou shrnuta fakta a bude dán prostor jednotlivým politickým usku-
pením, přípravnému výboru, skupině Spolumajitelé i autorům Strategic-
kého plánu rozvoje. Pak bude záležet na každém z nás, kolik informací 
nastudujeme, jaké priority si zvolíme a jak v listopadu rozhodneme.

Během prázdnin tradičně probíhají práce ve škole a školce a letos 
byly opravdu zásadní. V půlce července začala výstavba rozšíření ma-
teřské školy, kterou provádí firma Trigema. Lipenecký zpravodaj bude 
nyní pravidelně obsahovat reportáž z této stavby.

Velkým úspěchem letošního léta bylo získání domečků č. p. 221 
a 228 v Černošické ulici. Máme je včetně zahrady ve správě od 1. srpna 
2024. O prázdninách jsme upravili zahradu pro potřeby družiny a v bu-
doucnu by mělo dojít k přestavbě objektů na kompletní zázemí družiny 
a byty pro učitele.

V základní škole se letos poprvé otevřela přípravná třída. Prostor 
pro ni jsme našli v původním Lipkafé, které bylo nutné vybavit novým 
osvětlením, akustickými panely a vzduchotechnikou. Věříme, že se 
bude dětem v nových prostorách líbit.

Přeji nám všem kultivovanou a racionální podzimní debatu a dobře 
promyšlenou volbu v referendu.

Vaše starostka Lenka Kadlecová

Sloupek starostky

KRÁTKÉ ZPRÁVY Z RADY
4. června – Rada projednala 2. úpravu rozpočtu, která zohlednila přijetí 

dotace 108 500 Kč na program primární prevence ve školách a školských 
zařízeních a snížení rozpočtu o 91 136,70 Kč v souvislosti s vratkami dotací 
na projekt UNICEF – pomoc uprchlíkům. Rada schválila bezplatné zapůjčení 
parkoviště za tělocvičnou na akci Pohádkový les pořádanou iniciativou Lip-
Mamas a ve výběrovém řízení zadala oplocení zahrady školní družiny a další 
práce firmě Tomáš Pokorný, IČO 76045663. Hodnota zakázky je 587 tis. Kč.

11. června – Rada schválila sazebník úhrad za poskytování informací podle 
zákona 106/199 Sb. o svobodném přístupu k informacím. Rada schválila 
odměnu ředitelce mateřské školy, rozhodla o zapůjčení ozvučovací techniky 
na akce spolku V srdci Líp a projednala program nadcházejícího jednání 
zastupitelstva městské části.

18. června – Rada souhlasila s bezplatným zapůjčením ozvučovací techniky 
na veřejnou akci iniciativy Postavme se za Lipence a schválila záměr prodeje 
pozemku o výměře 52 m2 pod trafostanicí v sadu v Jílovišťské ulici společnosti 
PREdistribuce a.s. za 291 410 Kč. Prodej musí projednat zastupitelstvo.

24. června – Rada souhlasila s koupí podílů na pozemcích v  lokalitě 
U Žlábku a Ke Štěrkovně od pana Miloslava Macháčka za 1 874 960 Kč. Od-
kup je nutný k budoucímu propojení obou lokalit novými komunikacemi. 
Peníze na odkup poskytlo hlavní město a developerská společnost SATPO, 
která v této lokalitě plánuje výstavbu rodinných domů.

25. června – Rada schválila 3. úpravu rozpočtu, která zohlednila přijaté 
dotace 1,337 mil. Kč na mzdy zaměstnanců školských zařízení a 52 tis. Kč  
na výdaje související s volbami do Evropského parlamentu. Rada dále schvá-
lila vícepráce v hodnotě téměř 11 tis. Kč při opravě ulice Hudební a souhlasila 
s dočasným natažením elektrického kabelu přes parkoviště za tělocvičnou 
pro projekt Jezero.ooo, který provozuje lipenecký golfový klub.

9. července – Rada schválila podmínky bezplatného pronájmu obecních 
prostor na akce pro veřejnost a odměnu ředitelce základní školy.

16. července – Rada projednala výstup šetření České školní inspekce. 
Šetření bylo provedeno v reakci na stížnost rodičů na participativní projekt 
„Planeta Lipence“ v únoru 2024. Podle stěžovatele projekt nesouvisel se 
školním a rámcovým vzdělávacím programem školy. ČŠI dala stěžovateli za 
pravdu, rada požádala o vyjádření ředitelku školy.

24. července – Rada souhlasila s bezplatným využitím prostor základní 
školy pro příměstský tábor v termínu 19–30. srpna a schválila výběr doda-
vatele sanitárního kontejneru na novou zahradu školní družiny. Kontejner 
s WC za 202 tis. Kč dodá firma Baugrup Czech s.r.o. Rada dále schválila 

pronájem prostoru bývalého LipKafé pro potřeby přípravné třídy základní 
školy od manželů Liškových za 10 tis. Kč měsíčně.

30. července – Rada projednala návrh na vyhlášení místního referenda. Ná-
vrh podal přípravný výbor 15. července a přezkoumal úřad městské části. Rada 
uložila starostce zařadit projednání návrhu na program zastupitelstva. V sou-
vislosti s referendem rada rozhodla využít právních služeb advokáta Davida 
Zahumenského a schválila uzavření smlouvy v hodnotě 50 tis. Kč. Rada dále 
schválila vícepráce při realizaci družinové zahrady ve výši 66 tis. Kč bez DPH.

6. srpna – Rada pokračovala v projednávání šetření České školní inspek-
ce. Ředitelka školy ve svém stanovisku uvedla, že nedošlo ke zneužití žáků 
školy ve prospěch zájmů soukromé společnosti. Je naopak přesvědčena, že 
rodiče, kteří stížnost sepsali, zneužili Českou školní inspekci v boji proti ak-
tivitám vlastníků pozemků v katastru Lipenců, resp. proti vedení obce. Rada 
se ztotožnila se stanoviskem paní ředitelky a nepřijala žádná další opatření.

13. srpna – Rada podpořila akci Kazínská míle, která se koná 31. srpna, 
a to propagací v kalendáři akcí a odvozem odpadu po akci. Rada schválila 
žádost, aby hlavní město odkoupilo pruh území mezi golfovým hřištěm a se-
verním okrajem Lipanského potoka z důvodů podpory biodiverzity a zajištění 
průchodnosti a ekologické stability území. V územním plánu se tu nachází 
lokální biokoridor a v projektu Příměstský park Soutok je podle potoka plá-
nována pěší cesta. Rada rozhodla o ukončení plné moci pro návrh změny 
územního plánu na pozemku parcelní číslo 2189/1, kterou starostce udělil 
vlastník pozemku, společnost Spolumajitelé Rozvoj s.r.o., v souvislosti ze 
záměrem zřídit na tomto pozemku v budoucnu hřbitov. Původní plná moc 
měla formální vady. Rada proto schválila upravené znění plné moci a pověřila 
starostku jejím podpisem.

20. srpna – Rada odmítla nabídku odkupu podílů na čtyřech malých par-
celách v katastru Lipence a schválila navýšení odměn členům volební komise 
při senátních volbách. Rada dále souhlasila s pronájmem části pozemku 
1930/9 o výměře 10 m2 paní Zuzaně Karlové na parkování auta za 1000 Kč 
měsíčně a vybrala dodavatele opravy střechy hasičské zbrojnice. Firma T-bro.
cz stavební a obchodní společnost s. r. o. opravu provede za 128 tis. Kč.

27. srpna – Rada objednala hydrologický posudek a návrh řešení likvidace 
dešťových vod v křižovatce ulic Nad údolím hvězd, Oddechová a Nad Kazí-
nem u Karla Janouše za 48 500 Kč a schválila investici do nové multifunčkní 
tiskárny pro základní školu. Tiskárnu Konica Minolta bizhub C251i za 99 tis. 
Kč dodá společnost Accord Praha s r.o.

29. srpna – Rada schválila nákup akustických panelů do učebny příprav-
né třídy základní školy. Panely za 110 tis. Kč dodá a nainstaluje firma Ekola 
group spol. s r.o.

Všechny ceny jsou včetně DPH, pokud není uvedeno jinak. Úplné zápisy 
z jednání rady jsou pravidelně zveřejňovány na www.praha-lipence.cz.

(mv)

Stručné shrnutí 15. zasedání zastupitelstva
Toto řádné zasedání zastupitelstva se konalo 16. září v jídelně základní školy 
za účasti 14 zastupitelů. Zásadním tématem zářijové schůze bylo očekávané 
vyhlášení referenda k otázkám rozšiřování výstavby na pozemcích ve vlastnic-
tví skupiny společností Spolumajitelé, včetně určení dne konání, času a místa. 
Diskuse mezi občany a zastupiteli k tomuto bodu se nejprve vedla v rovině 
potřeby a formulace otázek nadcházejícího referenda, kdy docházelo zejména 
k opakování již známých faktů a postojů jednotlivých stran. Další a efektivnější 
část diskuse pak směřovala ke konkrétní organizaci referenda. Rozhodnutím 
zastupitelstva se místní referendum bude konat 15. listopadu od 7 do 21 hodin 
v prostorách sportovní haly v Obilní ulici.

Dalším obsáhlým bodem byl návrh na vydání mimořádného čísla Lipenec-
kého zpravodaje, které bude věnováno výhradně referendu a zajistí prostor pro 
sdělení jednotlivých zúčastněných stran včetně zastupitelů. Závěrem diskuse 
byla dohoda o vytvoření pravidel pro toto speciální vydání zpravodaje, která 
zaručí rovný přístup všech přispěvatelů, a závazek vydat číslo v dostatečném 
předstihu před samotným referendem.

Následujícím důležitým bodem bylo schválení 4. úpravy rozpočtu obce, 
přičemž největší změnou je přijetí investiční dotace ve výši 40 milionů korun 
na rozšíření mateřské školy. V další části zasedání byly mimo jiné probrány 
návrhy na změnu rozpočtu pro rekonstrukci hasičské zbrojnice (přijat), návrh 
na prodej pozemku pod trafostanicí společnosti PRE (nebyl přijat), návrhy na 
změny územního plánu ve prospěch soukromých osob (nebyly přijaty) a ná-
vrh na zřízení věcného břemena pro podzemní komunikační síť ve vlastnictví 
společnosti Cetin (přijat).

Jednání zastupitelstva bylo ukončeno po desáté hodině večer. Celý záznam 
jednání lze shlédnout na kanálu YouTube městské části Praha-Lipence.

Tomáš Pelíšek
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Jsou Lipence městem nebo vesnicí?
Rozhovor starostky Lenky Kadlecové s Ing. arch. Petrem Štěpánkem, spo-
luautorem Strategického plánu rozvoje Lipenců.

Jsou podle vás Lipence spíš městem, nebo vesnicí?
Lipence byly dříve vesnice. To je vidět na charakteru zástavby. Nicméně 
dnes už 40 let jsou formální součástí hlavního města Prahy. Není až tak 
důležité, jestli jsou za hranicí Středočeského kraje nebo před ní – prostě 
jsou součástí metropolitní oblasti. A to prakticky znemožňuje aby si při své 
velikosti – kolem 4 tisíc obyvatel – zachovaly vesnický charakter, který je 
pro někoho atraktivní a pro někoho ne.

Lipence jsou předměstí a to je struktura, která má výhody i nevýhody. To, 
co Lipence hodně determinuje, je, že jsou poměrně vzdálené od hlavního 
města Prahy, od Zbraslavi, a geomorfologicky a možná i mentálně patří ke 
Středočeskému kraji.

Reálně jsou Lipence jako malé město. Stojí za to se podívat, jaké jsou 
sídelní struktury podobné velikosti. 4–5 tisíc obyvatel mají Terezín, Polič-
ka… Fakticky jde o malá města.

Co je za vás v Lipencích nejcennější, co by mělo zůstat zachováno?
Víme z dotazníkového šetření, že obyvatelé se docela shodují na tom, že 
Lipence mají velmi zajímavé a kvalitní přírodní okolí. Je dobré si uvědomit, 
co vytváří dobrý dojem. Je to bezesporu údolí Berounky, jsou to zalesněné 
části a podobně. Nemilujeme pole. Milujeme pahorky a lesy. To je to, co 
vytváří emoci.

Kvalitu života v Lipencích mimořádně ovlivňuje fakt, že jsou součástí 
pražské metropolitní oblasti, hlavního města Prahy. Díky tomu jsou lidé 
sociálně zabezpečení, mají přístup ke kvalitním zdravotnickým službám, 
těží z toho, že jsou součástí území, které patří k nejbohatším nejen v České 
republice, ale i v Evropě.

Lipencům určitě neublíží, pokud v nich bude žít více lidí. Naopak – pokud 
bude dostatečná kapacita školy a navazujících služeb, tak to není problém, 
dokonce to pomůže, protože konečně větší počet lidí uživí nějaké služby.

Lipencům by ale mohlo uškodit v emocionálním vnímání života, kdyby 
se změnila jejich sociodemografická struktura. Tu můžeme ovlivnit tak, že 
budeme například v územní studii požadovat, aby ve výstavbě malých by-
tových domů byly byty pro rodiny. Velké byty. Když uděláme zástavbu, kde 
budou byty minimálně 3+1, nastěhují se tam rodiny. Bude to stabilní soci-
ální struktura a pravděpodobně budou mít podobný životní styl s ostatními 
obyvateli v Lipencích.

Když postavíme bez regulace jen garsoniéry, dojde k tomu, že se ulice 
zaplní auty, protože ke garsonkám nepotřebujete žádné parkovací místo 
a garsonky si koupí či pronajmou lidé, kteří tam pravděpodobně nebudou 
žít celý život, kteří budou pravděpodobně dojíždět do Prahy. A to ovlivní 
způsob života. Jako riziko nevnímám navýšení počtu obyvatel, ale to, kdyby 
se obec připravila o více či méně mocné nástroje, které mají šanci ovlivnit, 
kdo tu bude bydlet a v čem.

Bylo by případné rozšíření zastavitelné plochy nad rámec stávajícího 
územního plánu v rozporu se strategickým plánem Lipenců?
Určitě ne, ale záleží na tom, jaký charakter zástavby by to byl. To znamená, 
zda by naplňoval teze a hodnoty, které jsme formulovali v zadání územní 
studie i strategickém plánu, a kdy by se zástavba odehrála.

Obecně by Lipencům prospěla kvalitní výstavba a já bych se snažil na 
místě samosprávy v maximální možné míře ovlivnit co nejvíce detailů, aby 
projekty měly například kultivovanější oplocení a v detailech respektovaly 
charakter obce. Posledních deset let se velmi posunula kvalitativní laťka 
zástavby v malých sídlech. Lze předpokládat, že úroveň stavební kultury 
bude výrazně lepší a tím pádem by se zvedla celá úroveň architektonické 
podoby Lipenců. Což je prostě žádoucí.

Referendum o zastavitelných plochách, jehož výsledkem by bylo to, že 
by se městská část zbavila jakýchkoliv nástrojů k dialogu s developerem, 
je kontraproduktivní především vůči těm, kteří tam tu zástavbu třeba ne-
chtějí. Raději bych se soustředil na urbanistickou strukturu, veřejný prostor, 
přítomnost zeleně a tak dále.

Je možné zastavit populační růst v Lipencích?
Tlak na bytovou výstavbu v Praze je tak velký, že výstavbu lze zdržovat, ale 
nelze jí zabránit. To říkám z pozice někoho, kdo se zabývá bytovými politi-
kami. Současně nemůžete zabránit tomu, aby někdo přestavoval stávající 
domy na malé bytové domy. Tam se vám bude zvyšovat počet obyvatel 
poměrně snadno.

Nemůžete zabránit tomu, aby dřív nebo později nějaká zástavba vznikla 
na pozemcích, na kterých to povoluje dnes platný územní plán. Prostě tomu 
zabránit nelze, je to povolené.

Historická poučka: Je lepší rozvoj řídit, než se mu pouze bránit a pasivně 
ho sledovat. Je dobré být aktivním aktérem a ne jen pozorovatelem. Strate-
gický plán jsme zpracovávali proto, aby byl pomůckou pro městskou část, 
aby mohla být aktivní v plánování dalšího rozvoje Lipenců a nikoliv pouze 
jeho pasivním pozorovatelem.

Reakce na rozhovor s architektem Štěpánkem
Za účelem prezentace postoje obecně odpovídajícího představám Spolu-
majitelů byla zvolena taktika působení na veřejné mínění formou řízeného 
rozhovoru s participační postavou tvorby Strategického plánu rozvoje Lipenců 
panem architektem Štěpánkem, který bohužel patrně zapomněl na své dří-
vější výstupy. V rozhovoru vedeném paní starostkou pod dojmem odborného 
posouzení nenápadně nabízí autor své subjektivní názory a často nepravdivé 
informace. S ohledem na vítězný předvolební slib paní starostky „nedovolíme 
zabírání dalších luk a polí pro bytovou výstavbu“ mi přijde pojetí rozhovoru 
poněkud zvláštní. 

Již v odpovědi na první otázku nalezneme zásadní faktickou chybu: Lipence 
dnes dle oficiálních údajů nemají 4 tisíce, ale pouze cca 3 tisíce obyvatel. 
Nicméně nás pan Štěpánek klade na stejnou úroveň jako Poličku, o téměř 6 
tisíc obyvatel větší samostatné střediskové sídlo mimo metropolitní oblast. 
Z hlediska počtu obyvatel i jeho demografické struktury odpovídají Lipence 
v zásadě např. Vranému nad Vltavou. 

Autorem vytvořenou subjektivní emoci v  podobě výkřiku „Nemilujeme 
pole“ mi snad jen dovolte doplnit emotivním výkřikem „Milujeme beton a síd-
liště“. Návrh Metropolitního plánu popisuje cílový charakter lokality Lipence 
následovně: „Lokalita Lipence je vymezena jako lokalita s původní vesnickou 
strukturou. V lokalitě je nutné chránit dochovaný charakter jádra původního 
historického sídla.“ Autor dále srovnává výhodu stavby velkých bytů oproti 
garsoniérám, ale variantu stavby rodinných domů tiše vynechává. Přitom Stra-
tegický plán rozvoje Lipenců uvádí, že ojediněle se vyskytující zástavbu byto-
vých domů v prostoru bývalého hospodářského dvora není vhodné opakovat 
v dalších lokalitách. Velké byty budou mít alespoň parkovací místa, ale kudy 
budou všechna ta auta tisíců nových obyvatel jezdit, o tom už autor raději mlčí. 

Autor tvrdí, že by určitě nebylo v rozporu se Strategickým plánem rozvoje 
Lipenců rozšíření zastavitelných ploch nad rámec stávajícího územního plá-
nu. Co říká Strategický plán rozvoje Lipenců? „Koncepce nepředpokládá další 
rozvoj zástavby nad rámec ploch již vymezených územním plánem.“ Zároveň 
strategický plán uvádí, že srůstání jádra Lipenců a Kazína by nevratně poško-
dilo urbanistickou strukturu sídla. 

Jako jeden z klíčových prvků, který bychom se prý měli snažit ovlivnit, je 
dosažení kultivovanějšího oplocení budoucích staveb. Předpokládám, že dů-
ležitější budou zejména otázky kapacity dopravní sítě, čištění odpadních vod 
nebo zajištění základních veřejných služeb obyvatelstvu. Dále je dle autora 
žádoucí, aby se zvedla úroveň architektonické podoby Lipenců. Uvedený vý-
rok budí dojem, že naše domy asi povětšinou z jeho pohledu úroveň nemají.

V rámci rozhovoru následuje útok na referendum, které je opětovně napa-
dáno v rozporu s právními stanovisky. Mýty o referendu, byly již významně 
vyvráceny podrobným právním stanoviskem advokátní kanceláře Zahumen-
ský, které si městská část nechala zpracovat. Právní nástroje pro ochranu 
zájmů městské části ve vztahu k zastavitelným plochám nejsou dotčeny. 
Referendum pouze potvrzuje postoj ke stávajícímu nastavení limitů. Nepů-
jde tedy uzavřít nevýhodnou smlouvu o spolupráci za každou cenu, jejímž 
výsledkem bude například o pár metrů širší komunikace v nové zástavbě nebo 
jiný nevýznamný prvek, který nám všem kvalitu života v Lipencích moc ne-
zlepší (třeba ono kultivovanější oplocení). Nepůjde zvolit laciné řešení, které 
by bylo předkládáno jako maximum možného, co šlo vyjednat s tím, že každý 
potencionální oponent či případná kritika nebo odlišný analytický náhled 
bude pranýřován. Jednání o dohodě s developerem není zapovídáno, naopak 
je referendem vyžadováno, jako jedna z možností. Rozvoj bude obecně více 
řízen a usměrňován s úspěšným referendem než bez něj. Pasivita městské 
části a odklon od předvolebních slibů některých představitelů vedení městské 
části je v zásadě současný stav.

Nikdo nechce zabraňovat zástavbě, kde ji již dnes územní plán připouští. 
Cílem je pouze její vhodné usměrnění, jelikož ve vztahu ke Spolumajitelům 
nic není povolené, jak mylně tvrdí autor. Zástavba je pouze v nějakých obecně 
stanovených limitech přípustná; jaká však skutečně bude, ukáže až soudně 
přezkoumatelné správní řízení, kde musí dojít k naplnění celé řady dalších 
podmínek a zohlednění mnoha stanovisek.

Pozvolný a přirozený nárůst počtu obyvatel na zastavitelných plochách v Li-
pencích bude probíhat i bez jakýchkoliv změn územního nebo Metropolitního 



plánu. Nelze však připustit takový nárůst popu-
lace, který by v důsledku znamenal překročení 
limitů rozvoje a možností území. Taková situace 
může dle Strategického plánu rozvoje Lipenců 
být již ve střednědobém horizontu zaplacena mj. 

ztrátou identity a s územím spojených hodnot, 
které většina obyvatel považuje za klíčové pa-
rametry kvality svého života v Lipencích. Chce-
me tuto cenu zaplatit? Přijďte sami rozhodnout 
o směřování Lipenců v referendu 15. 11. 2024 od 

7 do 21 hod do tělocvičny. Věřím ve vlastní úsu-
dek a kritické myšlení občanů.

Radek Procházka

Z úřadu

Primátor navštívil Lipence, probíraly se 
dopravní problémy a rozšiřování kapacit školy a školky
Primátor Bohuslav Svoboda navštívil 7. srpna Li-
pence. Mezi hlavní témata patřily důsledky oče-
kávaného demografického vývoje a nedořešená 
dopravní situace.

Na radnici primátora přivítala starostka Lenka 
Kadlecová společně s  místostarostkou Ivanou  

JAK SE STAVÍ ŠKOLKA – díl první
Před třemi lety byl představen návrh nové mateř-
ské školy a letos 15. července vyjely první bagry. 
Za velmi krátkou dobu se nám podařilo ujít po-
řádný kus cesty. Nejprve jsme museli získat pe-
níze na projektovou dokumentaci, pak stavební 

povolení a nakonec to hlavní, peníze na realizaci. 
Celý projekt vyjde na 133 milionů Kč. Nyní máme 
92 milionů a příslib dalších finančních prostřed-
ků od magistrátu. Stavba bude probíhat ve dvou 
etapách, první potrvá 18 měsíců, druhá rok. Vše 

Žákovou a radním Michalem Zahradníkem. Primá-
tora doprovázeli poradci Lukáš Herold a Petr Pešek.

Primátor a  jeho tým se seznámili s  historií 
a geografií Lipenců, aktuálními problémy i před-
pokládaným nárůstem počtu obyvatel. Spolu 
s vedením městské části se zabývali kapacitou 
mateřské školy, kterou prozatím městská část 
řeší zajišťováním náhradních prostor v místním 
domě služeb a na Zbraslavi. Koncepčním řeše-
ním je nová moderní budova, jejíž stavba zapo-
čala letos v červenci na pozemku stávající školy.

Primátor se dále obeznámil s projektem pří-
stavby základní školy, který zvítězil v architek-
tonické soutěži, a navštívil ve škole pavilón D 
postavený v roce 2019.

Ještě předtím si prohlédl hlavní dopravní 
problém Lipenců, „esíčko“ v Černošické ulici. 
Společně se zástupci radnice probral možnosti, 
jak zvýšit bezpečnost tohoto úseku pro řidiče 
i chodce. Debata se vedla o celkové dopravní 
situaci Lipenců i o tom, jak v naší městské čás-

ti zajistit lepší lékařskou péči nebo o plánu na 
stavbu domu pro seniory.

„Lipence jsou specifickou dynamicky se roz-
víjející městskou částí. Je potěšující vidět, že se 
vedení radnice snaží na očekávaný nárůst oby-
vatel připravit, konkrétně v oblasti školních ka-
pacit. Věřím také, že se společným úsilím podaří 
vyřešit i další palčivé problémy Lipenců,“ ko-
mentoval návštěvu primátor Bohuslav Svoboda.

„Zajištění dostatečné kapacity kvalitní ma-
teřské a základní školy považuji za klíčový úkol 
městské části. Děti dokáží dospělé propojit a za-
angažovat na chodu obce. Naopak nedostatek 
míst ve školách vede ke sporům a  ohrožuje 
soudržnost obyvatel. Bez finanční podpory od 
hlavního města bychom nebyli schopni kapacity 
škol navýšit. Těší nás, že pan primátor sdílí naše 
priority, a vážíme si jeho návštěvy u nás,“ uvedla 
starostka Lipenců Lenka Kadlecová.

Autor: Jk , foto MHMP

Vzácný nález v Lipencích
Při budování základů pro rozšíření mateřské 
školy v Lipencích narazili archeologové ze spo-
lečnosti Labrys o. p. s. na část zahloubené chaty, 
tzv. polozemnice. Zahloubená stavba vznikla na 
sklonku doby laténské (1. stol. př. n. l.) v době, 
kdy v Čechách sídlili Keltové. Jedná se o poměrně 
vzácný nález. Datovat se ji podařilo díky zlom-

kům keramiky, která je pro dané období typická. 
V tomto období se na našem území poprvé ob-
jevuje keramika vyráběná pomocí hrnčířského 
kruhu. Kromě keramiky se v polozemnici nalezlo 
i velké množství zvířecích kostí. Z vnitřní konstruk-
ce byl zachycen pozůstatek topeniště. Jednalo se 
o červenou propálenou vrstvu hlíny v západním 

rohu. Uprostřed jihozápadní stěny byla umístěna 
sloupová jáma po dřevěném sloupu, který pod-
píral střechu. Blízko topeniště byla do podlahy 
zakopána nádoba. Dochovalo se z ní pouze dno, 
ale lze předpokládat, že se původně jednalo o vel-
kou nádobu, tzv. zásobnici. Samotná stavba měla 
obdélníkový půdorys o délce 4,4 m a šířce 3,2 m 
a byla přibližně 60 cm zahloubená do podloží. 

Barbora Kusíková, Michal Beda, 
Milan Kuchařík, Labrys o. p. s.

Část půdorysu zahloubeného domu

za provozu školky tak, aby vnitřní i venkovní čin-
nosti dětí mohly být zachovány v maximální míře. 
O průběhu stavby budeme pravidelně informovat 
na stránkách Lipeneckého zpravodaje. První re-
portáž z výstavby nové mateřské školy je spojena 
s archeologickým nálezem.

Ivana Žáková

Keramika točená na kruhu
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Opravy ulic v městské části pokračují
Koncem června došlo k opravám několika ulic 
v naší městské části. Ulice Za Hrází, Hudební 
a U Žlábku dostaly nový povrch, každá přičině-
ním jiné stavební firmy. Opravu ulice U Žlábku 
provedla Stavební společnost Šlehofer, Hudební 
opravila firma POZKOM a Za Hrází firma JPR Reali-
zace. Opravy probíhaly stejnou metodou, při kte-
ré byl použit recyklátový podklad zalitý horkým 
asfaltem. Do něj se poté vpravilo kamenivo frak-
ce 4/8 a 2/5, které bylo následně zaválcováno, 

aby se zajistila pevnost a stabilita. Cílem opravy 
bylo zlepšit kvalitu povrchů a zvýšit bezpečnost 
pro místní i návštěvníky. Všechny tři firmy, které 
se na opravách podílely, odvedly práci dobře 
a v plánovaném čase.

Místní obyvatelé si tak po čase mohou užít 
nejen hladší jízdu, ale i lepší vzhled ulic a pří-
jemnější prostředí.

Ivana Žáková

DRUŽINA MÁ SVOU ZAHRADU
Od roku 2018 žádala naše městská část o svě-
ření dvou zanedbaných domů s popisnými čís-
ly 221 a 228 v Černošické ulici do své správy. 
Vzhledem k  bezprostřední blízkosti školy se 
jejich využití pro naše školní děti přímo nabízí. 
Záměrem nového vedení městské části tehdy 
bylo v  přízemí vybudovat družinové kmenové 
třídy a v prvním patře byty pro učitele.

Praha ale odolávala. Přes veškerou snahu 
se nedařilo přesvědčit všechny zainteresované 
o potřebě malých školáků mít pěknou zahradu 
na hraní. Silnější byly požadavky magistrátního 
Odboru sociálních věcí zřídit zde zdravotnické 
zařízení pro duševně nemocné nebo Odboru 
bytového fondu na výstavbu družstevních bytů.

Těsně před volbami v roce 2022 se podařilo 
získat podporu tehdejšího radního pro školství 
Víta Šimrala. Ale přišly volby, posty na Magistrátu 
hlavního města Prahy byly přerozděleny a převod 
nemovitostí se opět zadrhl. Požádali jsme tedy 
alespoň o výpůjčku. Ta byla schválena a v létě 
2023 jsme mohli začít připravovat využití zahra-
dy. Po schválení výpůjčky následovaly intervence 
na výborech a v radě hlavního města a díky pod-
poře současného radního pro školství Antonína 
Klecandy jsou od 1. 8. 2024 oba domy naše.

Cesta k tomu, aby se ze zanedbaného pozemku 
stala zahrada pro děti, byla ještě dlouhá a kostr-
batá. Pustili jsme se do potřebných úprav. Po 
nechtěných „nájemnících“, kteří ani přes pomoc 

Rodiče pobírající přídavky na děti nebudou muset od září platit školkovné
Ministerstvo školství aktualizací vyhlášky č. 
14/2005 Sb. rozšířilo okruh osob, které nemusí 
hradit náklady spojené s  umístěním dítěte do 
mateřské školky, tzv. školkovné. S novým škol-
ním rokem končí povinnost platit školkovné pro 
rodiče, kteří pobírají přídavky na děti. Osvoboze-
ní od poplatku se týká pouze veřejných (státních) 
mateřských škol.

Stanovení výše úhrady školkovného získá jas-
ná pravidla
Dosud bylo stanovení výše úplaty za předškolní 
vzdělávání v kompetenci ředitelů těchto zaříze-
ní. Vznikaly tak velké rozdíly v cenách v různých 
obcích. Nově bude úhrada svázána s výší mini-
mální mzdy a stanovovat ji bude zřizovatel (stát, 
kraj, obec). „U mateřských škol se bude jednat 
o úplatu ve výši maximálně 8 % základní sazby 
minimální měsíční mzdy, u zájmového vzdělávání 
ve školních družinách a školních klubech o maxi-
málně 4 %,“ uvádí vyhláška ministerstva školství.

Výši minimální mzdy upravuje nařízení vlády 
č. 567/2006 Sb. Pro rok 2024 je stanovena na  
18 900 Kč za měsíc. U mateřských škol tak bude 

pro tento školní rok školkovné maximálně 1 512 Kč 
za měsíc. Poplatek za školní družiny a kluby bude 
maximálně 756 Kč za měsíc.

Zřizovatel musí výši úplaty stanovit nejpozdě-
ji do 30. června předcházejícího školního roku 
a vhodným způsobem o tom informovat zákonné 
zástupce.

Kdo je osvobozen od platby školkovného?
S novým způsobem stanovení výpočtu školkov-
ného se rovněž rozšiřuje okruh osob, které jsou 
od plateb školkovného osvobozené. Již nyní jsou 
od školkovného osvobozeny tyto osoby:
•  zákonný zástupce dítěte, který pobírá opakující 

se dávku pomoci v hmotné nouzi,
•  zákonný zástupce nezaopatřeného dítěte, po-

kud tomuto dítěti náleží zvýšení příspěvku na 
péči,

•  rodič, kterému náleží zvýšení příspěvku na péči 
z důvodu péče o nezaopatřené dítě, nebo

•  fyzická osoba, která o  dítě osobně pečuje 
a z důvodu péče o toto dítě pobírá dávky pěs-
tounské péče, pokud tuto skutečnost prokáže 
řediteli mateřské školy a

•  rodič předškoláka (který k 31. 8. 2024 dosáhli 
věku 5 let) a dítěte s odkladem školní docházky.

Od školního roku 2024/2025 nově neplatí školkov-
né zákonní zástupci, kteří pobírají přídavek na dítě.

Slevu na dani za školkovné již nelze za rok 2024 
uplatnit
Ještě za rok 2023 si mohli zaměstnanci i OSVČ 
zaplaceným školkovným snížit výši daně, a to do 
maximální výše 17 300 Kč za rok. Slevu na dani si 
mohl uplatnit vždy jeden z rodičů, který žil s dí-
tětem ve společné domácnosti. Při podávání da-
ňového přiznání (u OSVČ) nebo ročního zúčtování 
daně (u zaměstnanců) za rok 2024 však již tuto 
slevu na dani uplatnit nepůjde.

Snížení nebo úplné osvobození účastníka dru-
žiny nebo klubu
Ředitel může účastníkovi družiny nebo klubu sní-
žit výši úplaty nebo ho od úplaty osvobodit, jest-
liže má nárok na přídavek na dítě podle zákona 
o státní sociální podpoře.

(br)

Z úřadu

Nejvyšší školkovné platí rodiče v Praze

Podle České školní inspekce činila ve školních letech 2020/21–2021/22 průměrná výše měsíční úplaty za před-
školní vzdělávání v České republice ve školách zřizovaných obcí, krajem a ministerstvem školství 387 Kč. Nej-
vyšší průměrná měsíční úplata byla vybírána v  Praze (750 Kč), ve Středočeském (493 Kč) a  Libereckém kraji  
(447 Kč). Naopak nejnižší měsíční úplatu hradili rodiče na Vysočině (233 Kč), v Olomouckém (267 Kč) a Jihočes-
kém kraji (303 Kč).

Policie ČR nechtěli pochopit, že tady bydlet prostě 
nemohou, zde zůstal nepořádek. Malý domek č. 
p. 228 se podařilo vyklidit a vybílit, aby mohl pro 
potřeby školy sloužit již nyní. Velký dům č. p. 221 
si ještě chvíli počká. Zahrada má nové oplocení, 
vrata i branku. Zatím je pro děti připraveno velké 
pískoviště a časem si pro ně paní vychovatelky vy-
myslí další rozptýlení. To určitě umožní i část za-
hrady se stromy, které mohou děti využít k hrám 
a kde si mohou dopřát příjemný stín. Sociální 
zázemí je řešeno sanitárním kontejnerem, který 
městská část k tomuto účelu zakoupila.

Malou kaňkou na celém projektu je pozemek 
č. 12, který kdysi patřil k malému domku. Ještě 
v roce 2018 byl zahrnut v naší žádosti, ale ma-
gistrát jej mezitím prodal jinému vlastníkovi. I tak 
věřím, že pro děti bude velká zahrada vítaným 
zpestřením pobytu ve škole. 

Ivana Žáková
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Sousedské slavnosti byly příjemné, až na to vedro…
Při plánování tohoto čísla Lipeneckého zpravodaje jsem si vybral Sousedské 
slavnosti. Bývá to jinde tak, že se uzavře nějaké náměstí nebo ulice v místě. 
Pak se sejdou lidé i s různými názory, ten upeče to, ten zas ono a pochlubí 
se svými výpěstky a při hezkém programu proběhne pohodové odpoledne. 
Zažil jsem to i v Austrálii, kde se sousedé v běžném životě tolik nestýkají, 
ale poznají se právě tady.

I když se mi termín moc nehodil, chtěl jsem při takové akci být a seznámit 
se blíže s lidmi. Viděl jsem alespoň první část slavností. Bylo velké vedro, ale 
i přes něj se rodiče s dětmi, pro které byla určena úvodní pasáž programu, 
začali scházet. Tu chvilku jsem využil ke krátkému rozhovoru s Ludmilou Zá-
jedovou ze spolku V srdci Líp, který akci pořádal.

„Začali jsme s letním kinem, pak postupně přidávali další věci, až vznikly 
slavnosti v tomto rozsahu. Místa se hodně měnila, což není vždy ku prospě-
chu. Letos jsme zakotvili v prostoru za restaurací Soul.ad. I když nás každý 
nemusí, snažíme se lidi spojovat a odstřihnout tyto spolkové věci od těch 
politických. Jde nám o to, aby si každý užil toto odpoledne. Nemáme věci 
cílené na jednu skupinu, vidíte sám: program je pro nejmenší, rodiče i se-
niory. Já tu žiji od dětství a chodím na akce různých spolků, bez ohledu na 
to, který ji pořádá,“ dodala paní Ludmila, která se ještě zmínila o jedné ne 
zrovna příjemné události. Dvěma obyvatelkám blízkého domu se nelíbilo, že 
je akce hlučná, a dávaly to hodně najevo. Protože jsem přímo u této události 

nebyl, nechci soudit, ale obecně se zdá, že lidé jsou čím dál nervóznější 
a pochopení pro tyto věci ubývá.

Absolvoval jsem s dětmi malování na masky a také divadlo, které mne 
velmi příjemně překvapilo. Pohádka O Smolíčkovi v podání jediné herečky 
a jedné loutky jen s kytarovým doprovodem opravdu děti chytla. Nezažil jsem 
už dlouho situaci, kdy by všechny děti vydržely v pozornosti celé představení.

„Už jsme byli na této akci loni a moc se nám líbila, takže jsme si řekli, že 
přijdeme znovu, a určitě nelitujeme, bylo to moc hezké představení,“ řekla 
návštěvnice paní Kateřina, která měla s sebou malého Lukáška. „Pohádka 
byla moc hezká, už se těším, až přijde kouzelník,“ připojil se k mamince 
Lukášek.

Ještě přidejme dvě reakce. Petr: „Bezva akce, hezké místo, ale chyběl 
tam stín, a tak jsme nepřišli na celý program. Dcera byla nadšená, chodí 
opakovaně, dojíždí sem za babičkou.“ Soňa: „Když nás Jana pozvala na sou-
sedské slavnosti, netušili jsme, co od toho čekat. Překvapila nás příjemná 
atmosféra, díky které jsme si mohli užít kouzelníka a bubnování s příjemným 
pocitem na duši.“

Následoval další program včetně letního kina. „Přišlo asi padesát lidí, 
všechno jsme si užili,“ krátce zhodnotil akci Lukáš Veselý, který ji připra-
voval.

Aleš Pohořal, foto Michal Starý

Kulturní a sociální komise plánuje akce pro podzim a zimu
Krásné a převážně slunečné a teplé léto je za námi, začal nový školní rok. 
Všichni jsme si odpočinuli a v komisi se už těšíme na další setkávání 
s vámi. Koncem prázdnin jsme se sešli a naplánovali akce, které bychom 
pro vás rádi uspořádali. Něco málo vám již nyní prozradíme.

Víme, že jste si oblíbili nejrůznější výlety. Připravili jsme pro vás ten-
tokrát návštěvu Zahrady Čech v Litoměřicích. Na tento oblíbený veletrh 
jsme společně vyrazili v pátek 13. září. Předpověď počasí a hrozící povodně 
strašily každého z nás. V teplých bundách, pláštěnkách a s deštníkem jste 
byli stateční a vše jste si parádně užili. Nakoupili jste nejrůznější rostlinky, 
kytičky, pochutiny, kosmetiku, oblečení i dárky pro své blízké. Zašli ke 
stánku s horkou medovinou, kávou a také svařeným vínem, grilovanou 
klobásou a vším, co vystavovatelé nabízeli. Zmrzlí a promoklí jste sledovali 
kulturní program a odměnou vám bylo vystoupení Heidi Janků, která svou 
energií a pohybem všechny diváky zahřála. Organizátoři Zahrady Čech 
slibovali vystoupení Kristiána Šebka, který zpívá písně svého idola Karla 
Gotta. Sympatický mladík, který je mistrovi podobný vzhledem, pohyby 
i vystupováním předvedl na deštivém pódiu svou show. Pokud jste na 
chvilku zavřeli oči, skutečně jste si mohli myslet, že jste v Lucerně a po-
sloucháte božského Káju. Výlet se povedl a odpoledne jsme vás vyhřátým 
autobusem v pořádku odvezli zpět do Lipenců.

Potěšilo nás s jakým nadšením jste před Velikonocemi tvořili jarní de-
korace. Tentokrát budeme společně tvořit před Dušičkami. Líbilo se vám 
představení v Divadle Jana Kašky. Sledujeme program tohoto zbraslav-
ského souboru a rádi pro vás znovu vybereme nějaké hezké představení, 

které společně navštívíme. Plánujeme zajímavé přednášky, návštěvu mu-
zea a rádi bychom navázali na započatá mezigenerační setkávání, která si 
u vás na jaře a počátkem léta získala velkou oblibu.

Tak jako každý rok se těšíme na předvánoční čas s vámi, milí Lipaňá-
ci. Hned začátkem prosince se společně sejdeme u světýlky ozdobeného 
stromu a slavnostně ho rozsvítíme. Nebude chybět krátký kulturní program 
a občerstvení. O týden později pozveme naše dříve narozené spoluobčany 
na oblíbený vánoční večírek. Hezkou tradicí u nás v Lipencích je i předve-
dení mobilní zbraslavské zvonohry, která přijede krátce před Vánoci . Při 
jejím poslechu a svařeném vínu se společně svátečně naladíme a na chvil-
ku zapomeneme na předvánoční shon, který v tomto čase panuje snad ve 
všech domácnostech. Přejeme si, abyste si opět na Štědrý den dopoledne 
našli chvilku času a přišli si pro Betlémské světlo, které je již po několik let 
součástí Vánoc. Plamínek věčného světla, který k nám putuje až z daleké 
Palestiny, je poselstvím míru, lásky, naděje a přátelství. K nám ho přinesou 
jako již každoročně zbraslavští skauti.

Všechny akce, které pro vás organizujeme, podporuje městská část Pra-
ha-Lipence a Velkotržnice Lipence. Za podporu moc děkujeme.

Sledujte nástěnky, facebook či webové stránky městské části, kde vás 
o akcích budeme včas informovat. Těšíme se na vás a přejeme krásné 
podzimní dny.

Ivana, Lenka, Patricie, Jana, Marie, Hanka a Martin, 
členové KSK MČ Praha-Lipence
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Holky plné energie, aneb labutě i fotbalisté

Sport

Dlouho jsem přemýšlel, na co všechno se zeptám lipeneckých sokolek, 
až k nim dorazím do hospody na návštěvu. Ale když jsem viděl tu partu 
holek, fakt klidně použiju tohoto slova, i když už jim není dvacet, bylo mi 
jasné, že to prostě vyplyne samo. Jednou jsem dělal rozhovor s operní 
pěvkyní Andreou Kalivodovou a její energie způsobila, že mi z džusu vylé-
taly bublinky. Tady té energie bylo tolik, že z mojí objednané dvojky vína 
se stal rázem šampus.

Informace pro Centrální mozek lidstva
Během prvních pěti minut po dosednutí jsem se dozvěděl tolik informací, 
že by je najednou nepobral ani centrální mozek lidstva. Navíc vše bylo 
doprovázeno kronikou, která mapuje dlouhou historii téhle party, která 
se schází už mnoho let. Obsahuje spoustu fotek a také účtenky z různých 
akcí, které dokládají, že jsem si určitě nesedl s nepřítelkyněmi dobrého 
jídla a alkoholu.

„Máme radost z toho, že uděláme radost jiným i sobě. Každoročně se 
zúčastňujeme masopustů. K tomu si vždy vymyslíme nějaké oblečení, šije-
me si všechno samy a bez nás, troufneme si říci, by masopust v Lipencích 
nebyl masopustem. Všichni jsou zvědaví, s čím zase přijdeme,“ šveholí 
sokolky a z jejich projevu je jasné, jak je to ohromně baví.

Masopust, posvícení…
Ale samozřejmě to není všechno. Když nahlédnete do kroniky, jsou tam 
fotky třeba z posvícení v Buši a mnoha vystoupení při výročích, které v Li-
pencích slaví jednotlivé spolky. A že se holky ničeho nestydí, to dokládají 
i snímky, když se převlékly za labutě nebo fotbalisty. Někdo v podobných 
situacích může působit nepřirozeně, ale jejich případ to rozhodně není. 
Když jsem ukazoval fotky mým známým, byli překvapeni, s jakým vkusem 
se dá i v pokročilejším věku tyto věci udělat. A často jsem slyšel od žen 

větu: „Když se tak na to koukám, já jim ten jejich entusiasmus moc závidím. 
Sedím doma, vymýšlím blbosti, místo abych zorganizovala něco jako ony,“ 
povzdechla si moje známá. Dodejme, že kostýmů k různým příležitostem 
je tolik, že už se o nich ztrácí přehled. „Mám toho plné krabice a není to už 
kam dávat,“ řekla mi jedna z účastnic pondělního mejdanu. Samozřejmě 
že jsou v životě i smutné záležitosti a holek ubývá, ale myslím, že i ty, které 
už navždy odešly, si s sebou nesly do nebe zážitky z téhle party.

Výlety, procházky, narozeniny
„Nejsou to jenom naše pondělní setkání a věci, o kterých jsme mluvili. 
Jezdíme spolu i na výlety. Jsme rády za to, že městský úřad pořádá výlety pro 
seniory a hodně si je užíváme. Samozřejmě spolu také slavíme narozeniny 
členek či jejich rodin, a pokud je to vhodné, přistoupíme na nějaké vystou-
pení. Zajímavé je, že my holky jsme účinkovaly v komparsu v televizním 
pořadu Sejdeme se na Cibulce. Mnozí si myslí, že to probíhá právě teď, 
i když seriál už před lety skončil. Máme trvalou památku a říkáme si, když 
se na sebe díváme, že jsme od té doby vlastně nezastárly,“ doplňují se smí-
chem. „Chodíme do divadel, do hospůdek i na procházky. Čím jsme starší, 
tím děláme větší voloviny,“ ujišťují mne děvčata a já jim to opravdu věřím.

O živém betlému
I v období vánoc se tahle parta nezapře. Jsou součástí živého betlému, bez 
kterého si svátky ani nedovedou představit: „Těší nás, že jsme zapojili mla-
dé. Ona třeba Marie v šedesáti letech moc věrohodně nepůsobí. Kdysi jsme 
dětské role v betlémě nahrazovaly panenkami, dnes už jsou to miminka 
a tady se jich opravdu rodí dost. Máme z toho radost a viděly bychom rády 
mladší občany i na jiných akcích.“

A jak dlouho se scházejí? „Hodně dlouho. Setkávaly jsme se, když byly 
naše děti v kočárku, život rychle ubíhá,“ doplňují sokolky. Napsat by se 
toho dalo ještě hodně, připojím alespoň heslo, které je provází životem: 
Buď fit, buď fit, buď fit!

Kam vložit pro zdraví pětistovku?
Když jsem na setkání přicházel, hodně mne bolelo v zádech. Ty holky způ-
sobily, že jsem se na autobus vracel snad pod vlivem jejich hesla bez potíží. 
A tak přemýšlím, kam dám to „pětikilo“, které jsem měl ušetřeno původně 
na rehabilitaci. Mohl bych ho položit na stůl při dalším setkání, třeba by 
mne to znovu vyléčilo. 

(alp), foto: Ivana Slabochová a archiv Sokolek 

Současný tým Sokolek: Hanka Andresová, Líba Fatková, Květa Bláhová (Květu-
linka), Boženka Košařová. Milča Macků, Jana Nováková, Jarka Nováková, Alča 
Obrazová, Hanka Oktábcová, Anna (Anduli) Procházková, Dana Šestáková.
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Základní škola

Novinky školního roku 2024–2025
Prázdniny dětem utekly jako voda v Berounce a už si zase všichni zvyká-
me na pravidelný režim. Přestože školní rok začíná v září, škola se na něj 
připravuje už během letních prázdnin.

Prázdniny
Během prázdnin se ve škole stihlo hodně práce, i když většina není na 
první pohled vidět. Hned po odchodu dětí nastoupil do školy malíř, pro-
běhla spousta pravidelných revizí, hodně práce odvedli ve škole ajťáci, 
kteří prováděli údržbu veškeré výpočetní techniky wa instalovali nové po-
čítače do učebny IT. Každé léto necháváme umýt všechna okna, proběhlo 
čištění koberců a potahů na sedačkách, hloubkové mytí a voskování PVC 
a celkový generální úklid.

Okna sborovny jsme nechali polepit perforovanou folií, aby stohy sešitů 
a pomůcky na výuku, zkrátka pracovní nepořádek na stolech pedagogů, 
nenarušovaly estetické cítění při pohledu z venkovní (severní) strany.

V čekárně, kde mohou trávit čas rodiče při čekání na své dítě, jsme po-
věsili nové obrázky, jejichž autory jsou naši žáci. Obrázky vznikly v rámci 
fotosoutěže, kterou jsme pro žáky uspořádali v loňském roce. Lipence 
a okolí – to bylo téma, které vymezovalo objekt jejich zájmu. Fotografie 
jsme převedli do černobílého formátu, nechali je zapaspartovat a čekárna 
je hned o něco útulnější.

Rádi chválíme naše žáky, pokud se jim něco daří. Těší nás, že jsme 
mohli rozšířit galerii sportovních úspěchů, která je na chodbě před recepcí.

Pozemek a domeček
Po několikaletém snažení se vedení městské části podařilo získat do péče 
nejen pozemek, ale od srpna i domeček na rohu ulice Obilní a Černošické. 
Během uplynulých měsíců probíhaly na pozemku různé stavební úpravy 
s cílem připravit areál pro potřeby školy. Budeme muset počkat, až vyroste 
tráva. Nejpozději na jaře bude na zahradě pro děti vše připraveno. A snad 
se časem podaří sehnat peníze i na přestavbu chátrajícího domečku. Tam 
by se nám líbily multifunkční prostory, které by dopoledne mohly být vyu-
žívány třeba pro komunitní setkávání seniorů nebo maminek na mateřské 
dovolené a v odpoledních hodinách by fungovaly jako zázemí pro školní 
družinu.

Přípravná třída
Asi nejzásadnější novinkou letošního roku je přípravná třída, která je urče-
na pro děti s odkladem školní docházky. První týdny školního roku budou 
děti z přípravky trávit v běžné učebně ve školní budově. Připravujeme pro 
ně ale vhodnější prostory, kde budou mít pro práci více klidu. Abychom 
vyhověli všem požadavkům na hygienu, byly provedeny akustické obklady 
a ještě zbývá dodělat vzduchotechniku. Pak snad už nic nebude bránit 
tomu, abychom přípravku přestěhovali do nového a obnovili provoz příro-
dovědné učebny, kterou jsme nyní pro malé předškoláky obětovali.

Úprava pravidel
Na konci srpna jsme v pedagogickém sboru hodně přemýšleli nad smys-
lem naší práce. Snažili jsme se zformulovat, co je cílem našeho snažení 
a jaké podmínky pro to chceme dětem zajistit. Společnými silami jsme se-
stavili profil žáka 9. ročníku. V něm je popsán ideální absolvent lipenecké 
školy. Naším cílem je působit na žáky tak, aby se každý z nich co nejvíce 
přiblížil tomuto ideálu. Profil absolventa najdete na webových stránkách 
školy, a to včetně desatera, které je jeho zjednodušením.

Upravili jsme pravidla pro práci ve škole. Některá jsme trošku uvolnili, 
jedno ale upravujeme opačným směrem. Chceme, aby se děti ve škole co 
nejvíce naučily. Aby byly schopny se na práci soustředit. Je dokázáno, že 
úroveň, na jaké se jim to bude dařit, je přímo úměrná jejich vzdálenosti 
od mobilního telefonu. Jinými slovy – pokud mají telefon v kapse, nedo-
káží se dobře soustředit. Nechají-li ho doma, budou na výuku mnohem 
lépe koncentrovaní. To by bylo fajn. Pokud ale děti telefon z nějakého 
důvodu mít musí, chtěli bychom, aby si ho nechávaly zamčený v šatní 
skříňce. Telefony, chytré hodinky a další vychytávky této doby bychom 
potřebovali z výuky vyřadit. Pokud máte pocit, že je toto opatření zby-
tečně přísné, doporučuji zhlédnout jakékoliv vystoupení MUDr. Strán-
ského, který byl dvakrát hostem naší školy. Jeho různá vystoupení jsou 
dostupná na kanálu YouTube. Zájemcům můžeme nasdílet i přednášku, 
kterou měl v minulém školním roce v naší škole. S jeho svolením jsme ji 
mohli nahrát a mají ji k dispozici učitelé pro vlastní potřebu i pro sdílení 
se žáky. 

Omezení mobilů jsme dlouho zvažovali. Snažili jsme se nejdřív žáky 
učit, kdy je a kdy není vhodné mobilní telefon používat. Je to ale silnější 
než oni. Mají-li telefon na dosah, prostě se řada z nich neudrží a sáhnou 
po něm, i když ví, že se to nemá. Je nám jasné, že toto opatření málokdo 
přivítá s nadšením, ale věříme, že čas ukáže, že to je dobré rozhodnutí. 
Máme potvrzeno z několika škol, kde tak učinili už dříve, že je to krok 
správným směrem. Zpětně to pozitivně hodnotí i děti samotné. Teprve pak 
si spolu víc začaly povídat. A možná jen trošku předbíháme dobu, protože 
stále více států po celém světě (dnes je jich již několik desítek) používání 
mobilních telefonů ve školách zakazuje plošně.

Novinky ve škole
Vytvořili jsme výtvarnou učebnu. Nemáme místnost, která by mohla sloužit 
výhradně k tomuto účelu, a tak to bude učebna sdílená. Umístili jsme do 
ní, jak nám rozvrh dovolil, co nejvíce hodin výtvarné výchovy 5.–9. ročníků. 
Pořídili jsme základní vybavení, takže dětem odpadnou starosti s výtvar-
nými kufříky.

Přecházíme na unikátní označení tříd. Od letošního roku budeme přidě-
lovat prvním třídám takové písmeno abecedy, které žádná jiná třída nemá. 
Letos tedy nastoupili prvňáčci do 1. C a do 1. D, příští rok přijdou na řadu 
písmena E a F atd. Značení je to neobvyklé, ale z mnoha důvodů praktické.

Školní jídelna
Vycházíme vstříc dětem, kterým nestačí normovaná velikost porce ve škol-
ní jídelně, a od letošního roku nabízíme větší porce pro sportovce. Podle 
vyhlášky o stravování je možné zvýšit cenu o 50 % a výživovou dávku 
oběda max. o 30 %. Toto opatření je určeno pro sportovní školy, ale ve 
výjimečných případech ho lze využít i pro sportovce v běžné škole.

Edison a Erasmus
Už dvakrát se naše škola zapojila do projektu Edison, potřetí to bude 
v letošním školním roce. Začátkem února bychom měli přivítat několik 
studentů z různých států světa. Naši žáci budou mít opět možnost procvičit 
si konverzaci v angličtině a přitom se dozvědět řadu zajímavostí zeměpis-
ných, společenských i spoustu dalších.

Školu jsme zaregistrovali také do projektu Erasmus. V rámci tohoto pro-
jektu probíhají výměnné pobyty žáků. Už v letošním roce bychom mohli 
být vybráni pro pasivní fázi, tzn. hostili bychom zahraniční studenty v naší 
škole. Aktivní účastí je vycestování vybraných žáků z naší školy do zahrani-
čí. Podmínkou ale je, aby škola vypracovala žádost (projekt) a tato žádost 
aby byla vybrána a podpořena. Projekty se podávají na začátku druhého 
pololetí a v případě, že by byla žádost podpořena, mohli by žáci z naší 
školy vycestovat už v příštím školním roce.

Stížnost
To všechno jsou věci, které nám dávají smysl a dělají nám radost. Co nás 
naopak nepotěšilo, byla stížnost, kterou na škole v červnu řešila Česká 
školní inspekce. O co šlo? Někteří rodiče si stěžovali na postup školy v pří-
padě programu, který proběhl v dubnu pod názvem Participace. Zúčastnili 
se ho žáci 3.–9. tříd. V rámci dvouhodinového bloku se dozvěděli, jak 
funguje městské plánování, a na příkladu naší obce diskutovali o tom, co 
určuje kvalitu života a kde jsou příležitosti pro zlepšení. V interaktivní části 
se nad mapou Lipenců zamýšleli nad tím, co se jim v Lipencích líbí, co se 
jim nelíbí a co jim tu chybí. Cílem programu bylo mimo jiné pozitivně děti 
motivovat k zájmu o veřejný prostor.

Protože stížnost byla anonymní, resp. rodiče chtěli zůstat v anonymitě, 
přesné znění stížnosti škola v době šetření neměla k dispozici. Reagovali 
jsme na informaci paní inspektorky, že „děti byly zneužity, resp. názory 
dětí byly prezentovány ve prospěch soukromé společnosti jako názor ve-
řejnosti“.

U každého workshopu byli učitelé, několika workshopů se zúčastnil 
někdo z vedení školy. Jsme si tedy jisti, že k žádnému zneužití žáků ve 
prospěch zájmů soukromé společnosti nedošlo. Vše naopak nasvědčuje 
tomu, že rodiče, kteří stížnost sepsali, zneužili Českou školní inspekci 
v boji proti zamýšlené výstavbě. Anonymizované znění stížnosti, závěr 
ČŠI, vyjádření školy i stanovisko Rady městské části Praha-Lipence jsou 
ke stažení na webových stránkách obce.

Mrzí nás forma, kterou tito rodiče použili pro řešení svých problémů. Ni-
kdo z nich školu před tím neoslovil, aby si zjistil více informací o projektu, 
o jehož organizaci jsme předem informovali. Oznámení na ČŠI by měl být 
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až poslední krok v případě nespokojenosti, když jsou vyčerpány všechny 
běžné komunikační cesty. 

Přání pro všechny
Všem čtenářům Lipeneckého zpravodaje přeji za celý pedagogický sbor 
pěkné babí léto. Školákům a jejich rodičům přeji, aby školní rok plynul 
v poklidu a všechny překážky, které nám zkříží cestu, abychom dokázali 
čestně zdolat nebo společně a bez emocí z cesty odklidit.

Jitka Krůtová, ředitelka školy 

DALŠÍ NOVÝ ZAČÁTEK
Léto je pomalu u konce. Přineslo nový školní rok a s ním pár změn. Mateřská 
škola se bude rozrůstat, což se neobejde bez omezení. Stavba zabrala dvě 
třetiny školní zahrady, takže není možné, aby tam děti trávily dopolední 
činnosti všechny najednou. Naštěstí bydlíme v krásném místě s mnoha 
možnostmi. Starší děti mohou vyrazit do lesa, na multifunkční či dětské 
hřiště vedle fotbalového a díky hasičům také na jejich hřiště, které nám 
bezplatně propůjčili. Museli jsme si pouze zajistit mobilní toaletu, bez které 
se neobejdeme. Mladší děti mohou využívat zbytek školní zahrady s písko-
vištěm, houpacími prvky, hnízdem a domečkem. Hračky máme uschovány 
v novém zahradním domku, který sestavil pan Pavel Hájek.

Během léta po skončení prázdninového provozu ve školce vždy probíhá 
velký úklid. Perou se lůžkoviny, lehátka i koberce, myjí se okna i hračky. 
Je to také čas na opravy a revize. Firma M-luft opravovala v kuchyni vzdu-
chotechniku a ve skladu potravin kontrolovala klimatizaci. Pan Jackl zpro-
voznil a vyměnil nefunkční žaluzie ve třídách Myšek, Koťátek a Ježků. Byly 
zrevidovány hasičské přístroje a všechny elektrospotřebiče a nechali jsme 
vymalovat kuchyň.

Školní rok jsme zahájili třídními schůzkami. Nejprve 28.srpna s rodiči 
nově přijatých dětí, pak 4. září s ostatními. Rodiče byli seznámeni se Spol-
kem rodičů, důvody jeho založení, činností a hospodařením s členskými 
příspěvky. Poté proběhlo hlasování o zástupcích jednotlivých tříd, před-
sedkyni a výši příspěvku. Rodičům byla předložena nabídka kroužků. Mgr. 
Ivana Vlková představila percepčně motorickou přípravku pro předškoláky, 
Mgr. Jana Fillová keramiku, MgA. Veronika Blažková výtvarnou tvorbu s pro-
žitkem a paní učitelka Markéta Hlaváčová flétnu. Nezapomněli jsme ani na 
sportovní aktivity. Koncem září začínají lekce bruslení na zimním stadionu 
v Černošicích, během zimních měsíců proběhne týden Hravého lyžování 
a od jara budeme chodit plavat. V průběhu celého roku budou všechny děti 
plnit úkoly z projektu zaštítěného Českou obcí sokolskou Svět nekončí za 
vrátky, cvičíme se zvířátky. Sportovním výkonem pro některé předškoláky 
je také výstup na Cukrák, který s chutí každé září absolvujeme.

K radosti některých maminek pokračují každé úterý lekce jógy s Hanou 
Zapletalovou a každou středu lekce aerobního cvičení s Tamarou Haklovou. 
Začíná se v 18 hodin a každý nový zájemce je vítán.

Věříme, že školní rok proběhne v přátelském duchu. Nejmenší děti si 
postupně zvyknou na nové prostředí i na to, že už nejsou celý den jenom 
s maminkou nebo tatínkem. A stejně jako většina starších dětí se začnou 
do školky těšit na nové kamarády, paní učitelky i všechny činnosti, které 
pro ně bude kolektiv mateřské školy organizovat.

Katka Kosíková, Doris Rosenkrancová

Nový Školní řád je na světě
Školní řád je základní dokument a předpis školy, který vymezuje pravidla 
chování a vztahy mezi žáky, jejich zákonnými zástupci a pedagogickými 
pracovníky. V loňském školním roce jsme se na Školské radě intenzivně 
zabývali, jak by šel původní řád upravit či změnit, aby více podporoval 
osobní zodpovědnost každého jedince a zároveň aby to byl dostatečně 
mocný nástroj, který umožní tato pravidla účinně definovat a dodržovat. 
Paní ředitelka ve spolupráci s pedagogickým sborem pak do konce prázd-

nin připravila odvážný a moderní Školní řád, který Školská rada schválila. 
Cílem všech je vychovat samostatné a zodpovědné jedince, kteří budou 
připraveni na výzvy reálného života. Schválený dokument je navržen tak, 
aby podporoval rozvoj těchto klíčových kompetencí. Dalším a hodně dis-
kutovaným tématem byl zákaz mobilních telefonů během pobytu ve škole. 
Doufáme, že tento krok podpoří soustředění žáků na výuku a zlepší také 
například jejich sociální interakce.

Na závěr bychom za zástupce rodičů žáků rádi poděkovali za letošní 
brzké zveřejnění rozvrhů.

František Kvíčala a Jan König

PRACOVNÍ PŘÍLEŽITOST
Základní škola Praha-Lipence vyhlašuje výběrové řízení na pozici 
kuchařka a vedoucí školní jídelny s nástupem od 1. prosince, možno 
i dříve. Pozici je možné rozdělit na dva částečné úvazky v poměru 
cca 3:1 (tzn. kuchařka 0,75, vedoucí jídelny 0,25), administrativní 
práce může být rozložena do méně než pěti pracovních dnů. Pro více 
informací kontaktujte ředitelku školy (krutova.jitka@zslipence.cz).
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PODĚKOVÁNÍ MARTINU ŘÍHOVI
Vážení sportovní přátelé, vzhledem k odchodu 
Olivera Slavíka z TJ Sokol Lipence chceme touto 
cestou poděkovat trenérovi Martinu Říhovi. Na 
jaře 2021 se tým, toho času mladší přípravka, 
ocitl bez trenéra, výsledkově nevynikal a Martin 
se ho jako šéftrenér ujal přes značnou časovou 
vytíženost.

Následné období bylo též vzhledem k věko-
vému rozdílu soupeřů bídné. Martin to nevzdal 
a hráči taky ne. S pomocí dalších kolegů a po 
spojení s hráči Pavla Haška se postupně v rámci 
dané soutěže vytvořil výborný tým, který soupeři 
vyhlíželi s obavami a který se postupně vypra-
coval až k famóznímu výsledku minulé sezóny 
– suverénnímu prvenství v soutěži bez jediné 
prohry.

Všichni hráči, i ti slabší, našli v sestavě své 
místo. Kdo opravdu chtěl a snažil se, zahrál si 
a vyhrál. Mistrák co mistrák. Trenéři, hráči i rodi-
če si tu parádní jízdu skvěle užívali. Nezapome-
nutelné okamžiky…

Olík nyní v Tempu Praha nachází, co se doma 
v Lipencích naučil, a není toho málo – pevné zá-
klady pro další rozvoj. Martine, za to všechno, za 
krásné fotbalové období strávené v Lipencích, ti 
ze srdce děkujeme.

Oliver s rodinou

Podzimní fotbal začal, Lipence mají celkem osm týmů
Se železnou pravidelností začínají na podzim 
fotbalové soutěže. Pro Sokol Lipence je nová se-
zóna výjimečná. V mistrovských soutěžích hrají 
čtyři týmy mládeže. A mimo pravidelné zápasy 
o body se na hřišti batolí, promiňte, trénují kluci 
a holky z fotbalové školičky. „To je nejvíc mládež-
nických mužstev v historii klubu,“ pochvaluje si 
předseda TJ Sokol Lipence Pavel Rubeš. „Jsme 
moc rádi, že se tolik dětí podařilo aktivizovat. 
Velké díky patří hlavně trenérům a vedoucím, kte-
ří fotbalu věnují takřka veškerý svůj volný čas.“

Na hřišti to pak v některých dnech vypadá jako 
v mraveništi. Není výjimkou, že na horním i dol-
ním hřišti trénuje najednou celkem třeba 60 dětí. 

S jedním talentovaným hráčem se ale klub roz-
loučil. Autor více něž 200 gólů v sezóně, 11letý 
Oliver Slavík přestoupil do FC Tempo Praha, které 
je známo výbornou výchovou mládeže. „Věřím, 
že se tam ještě zlepší a bude hrát v budoucnu 
třeba i první ligu,“ konstatoval šéftrenér mládeže 
Martin Říha. 

Kromě toho startuje v pražských ligách i A-tým, 
B-tým a stará garda. Ale o těch jindy. 

Důležité je, aby mládež měla kde trénovat. 
Nejen za dobrého počasí, ale i v zimě nebo když 
je travnaté hřiště podmáčené. Družstva Sokola 
Lipence sice v zimě využívají školní tělocvičnu, 
ale to není ideální. „Na palubovce v hale je to 
v podstatě úplně jiný sport,“ tvrdí zkušený ex-
-ligový fotbalista a nyní trenér mládeže v Lipen-
cích Pavel Hašek. „Na Zbraslavi je vidět, jak se 
mladí hráči i přes zimu zlepšují, protože mohou 
trénovat v kryté hale s umělou trávou. U nás spíš 
stagnují, a to v tom lepším případě,“ míní Pavel 
Hašek. 

Proto je primární snahou vedení TJ Sokol Li-
pence vybudovat za podpory městské části na 
místě spodního hřiště umělou trávu, nejlépe se 
zastřešením. Jednak proto, aby se dalo trénovat 
i v těch nejhorších zimních podmínkách, a také 
proto, aby se tlumil hluk šířící se do okolí a ne-
vznikal světelný smog ze stožárů s osvětlením.

V současné době běží stavební řízení a maji-
telé sousedních pozemků se vyjadřují k návrhům 
klubu a městské části. Jediným sousedem, který 
stavbu podporuje, je společnost Spolumajitelé. 
Nabízí dokonce finanční pomoc. „Věřím, že se 
nakonec dohodneme se všemi sousedy,“ říká 
předseda Pavel Rubeš. „Je to v zájmu lipenec-
kých dětí, ale i širší veřejnosti. Umělka by sa-
mozřejmě byla ve volných termínech k dispozici 
i dalším spoluobčanům,“ zdůraznil Pavel Rubeš.

Nutno dodat, že současné víceúčelové hřiště 
s tartanovým povrchem je v zimním období ab-
solutně nevhodné. „Předchozí vedení obce se 
s námi neporadilo a postavilo hřiště po svém bez 
jakýchkoli zkušeností. Povrch je ve vlhkém pro-
středí jako klouzačka, nedá se na něm bezpečně 
pohybovat, hrozí pády a úrazy,“ dodal předseda.

(jkl)
Foto: Jeff Osterroth
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Hasiči Lipence
Tento text píši 28. srpna. Jsme v polovině roku 
2024 a sbor ani jednotka dobrovolných hasičů se 
rozhodně nenudily. Proběhly tradiční akce, jako 
je Masopustní průvod, připravovali jsme i dětský 
den, který jsme však byli nuceni z důvodu nepříz-
ně počasí a rekonstrukce garáži bohužel zrušit. 
Příští rok bude ale velký a jistě se děti i dospělí 
mají na co těšit.

Jednotka se stále připravuje na různé typy 
událostí, mezi které nepatří jen požáry a vlivy po-
časí, ale také zvířata. Likvidujeme bodavý hmyz 

Souznění generací na hasičském hřišti
Poslední červnový týden se na hasičském hřišti 
uskutečnilo sportovní odpoledne, které spojilo 
mladou i starší generaci. Mladí hasiči předvedli 
seniorům ukázky z výcviku hry Plamen. Diváci 
měli možnost vidět štafetu požárních dvojic, 
štafetu 4 x 60, štafetu CTIF, útok CTIF a vrchol 
celé akce, požární útok.

Senioři však na akci nezůstali jen v roli pozo-
rovatelů. Pod vedením mladých hasičů si mohli 
disciplíny sami vyzkoušet. Děti trpělivě vysvětlo-
valy jednotlivé kroky, pomáhaly s připojováním 
hadic, smotáváním či ovládáním džberovky. Se-
nioři se proměnili v nadšené závodníky a s ver-
vou plnili zadané úkoly. Někteří drželi proudnici 
úplně prvně v ruce, přesto zvládli i královskou 
disciplínu, požární útok. 

Mezi sportovními výkony byla zasloužená 
pauza. Všichni účastníci si užívali občerstvení 
a  přátelskou atmosféru slunného odpoledne, 
které se neslo v duchu vzájemné pomoci a souz-
nění mezi generacemi.

Ivana Žáková

ve veřejných prostorách, jako je základní škola, 
aby děti byly v bezpečí. Zcela nové zkušenosti 
získáváme při pomoci hospodářským zvířatům. 
Naše činnost se rozšířila o záchranu koně pomo-
cí speciálně upravené sítě. V Praze tato činnost 
není tak častá jako v jiných krajích, ale vzhledem 
k naší poloze na okraji hlavního města provádí-
me ve srovnání s jeho centrem specifické zásahy. 
Sbíráme zkušenosti se zvedáním koní v uzavře-
ných prostorách i v otevřeném prostranství, kde 
je zapotřebí i speciální technika. Do budoucna by 
jsme se chtěli v této činnosti zlepšit a zkvalitnit 
tento druh zásahu.

Jednotka se cvičí i prostřednictvím soutěží, 
jako byla ta v nedaleké obci Zlatníky. Soutěžilo 

se ve třech disciplínách: klasický požární útok, 
požární útok po staru se sáním a požární útok ve 
čtyřech, kdy šlo o simulaci situace jako u zása-
hu. Všechny disciplíny jsme zvládli velmi dobře, 
získali první, druhé i třetí místo a spokojeni se 
vraceli domů. Spolu s námi se cvičilo i začínající 
družstvo žen, které loňský rok vyhrálo většinu 
disciplín. Letos se nijak nezhoršily a  dovezly 
domu dvě stříbrné medaile v ženské kategorii ze 
stejných disciplín jako muži. Všem zúčastněným 
velmi gratulujeme a jsme rádi, že ani na poli do-
spělých se nijak neztrácíme.

Závěrem malá rekapitulace letošního roku. 
Zasahovali jsme celkem u  15 mimořádných 
událostí. Z toho jsme úspěšně zvládli 5 požárů 
a 10 technických událostí, jako jsou odstranění 
stromů po vlivu počasí. Třikrát jsme zachraňova-
li koně a zasahovali jsme u sršního hnízda na 
základní škole. Do konce roku nás čeká několik 
taktických cvičení jako je práce pod vrtulníkem, 
pohyb v silně zakouřeném prostoru a likvidace 
útoku bojovým plynem. Doufáme, že do konce 
roku proběhne vše v klidu, abychom se nemuse-
li potkávat u mimořádných událostí, ale jen na 
kulturních akcích v naší obci.

Lukáš Rak, 
velitel Sboru dobrovolných hasičů Praha-Lipence
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Myslivecký spolek v Lipencích

Příměstský tábor

Letos na podzim spolek uspořádá hony v těchto termínech:
• 9. listopadu
• 23. listopadu
• 7. prosince

Lovit se bude především drobná zvěř, divoká prasata a lišky. Prostor pro 
hon bude včas oznámen.

Přizpůsobte prosím v tyto dny okruh svých procházek a své čtyřnohé 
mazlíčky mějte pod kontrolou.

(is)

V loňském roce jsem se musel z pracovních důvodů rozloučit s trenérským 
působením v Lipencích. Myslel jsem si, že to bude i konec příměstských 
táborů. Když jsem ale v průběhu školního roku navštěvoval místní základní 
školu v rámci projektu Trenéři ve škole, zjistil jsem, že se děti na tábor těší 
a byla by škoda v nich nepokračovat. Navíc i ze stran rodičů přicházely 
stále častější dotazy na termín. A protože i letos potvrdila účast skvělá 
parta vedoucích, Sokol umožnil pronájem areálu a Restaurace u Voříšku 
zajistila obědy, mohl se začít plánovat letošní program tábora.

Základní téma tábora se nemění, protože si myslím, že sportu není 
nikdy dost a trávit léto sportem a pohybem je daleko přínosnější, než 
sedět doma u obrazovky. I letos nás tak navštívili různí trenéři věnující 
se fotbalu, trenérka koní a fyziotrenérka, která nám pomáhala například 
s posilováním a rozcvičkami.

Tábor se letos sešel s olympijským rokem, olympijské hry byly velkým 
tématem. Děti si mezi sebou mohly zasoutěžit například v hodu oštěpem, 
hodu do dálky nebo na cíl, skoku do dálky, sprintu a dlouhém běhu. Dále 
děti závodily v disciplínách, které olympijské nejsou, ale děti baví. Je to 
například běh po pumptrackové dráze, odpal basebalovou pálkou, hod 
šiškou na strom a spousty dalších. Navíc děti v rámci soutěží sbíraly body. 
Kdo nasbíral přes 75 %, dostal medaili. Uvedené disciplíny všechny velmi 
bavily, takže není divu, že medaili si nakonec odnesly úplně všechny děti.

Čím dál častěji se stává, že se děti, které s námi byly několik let na 
táboře, vrací do pozice pomocného vedoucího. Z toho mám velkou radost. 
Mají možnost ve svém věku trávit čas někde jinde se svými vrstevníky, 
a přesto si vyberou náš tábor a vždy ho něčím obohatí. Letos bych rád 

vyzdvihl dva kluky, kteří nám pomohli s noční bojovkou a udělali z ní něco 
neskutečného. Bylo to poprvé, co jsem měl na bojovce strach i já. K mému 
překvapení žádné dítě neuteklo, a dokonce se chtěly i vyfotit.

Na závěr bych rád zmínil, že letošních táborů se zúčastnil velký počet 
dětí i bez jakékoliv veřejné reklamy. Obrovské procento dětí už na táboře 
bylo v minulosti. To znamená, že se rády vracejí, a to je pro nás ta největší 
pochvala a impuls pro pořádání dalších ročníků.

Daniel Karas

SUPERHRDINOVÉ V LIPENCÍCH
Letos poprvé společnost KROUŽKY organizovala příměstské tábory prá-
vě v Základní škole v Lipencích. V srpnu proběhly dva turnusy s názvem  
Superhrdinové. Tábory KROUŽKY organizují více než 10 let, a tak o zábavu 
nebyla nouze.

„Na obou táborech bylo více než 30 dětí a recenze jak od rodičů, tak i od 
lektorů byly velice pozitivní, takže s klidným svědomím můžeme říct, že se 
tábor povedl na jedničku,“ řekla vedoucí koordinátorka Kristýna Hricová. 
Na ohlasech nám velmi záleží a díky tomu jsme schopni tábory neustále vy-
lepšovat,“ dodala Kristýna. Příklad: „Syn byl moc spokojený a ani domů se 
mu nechtělo – a to je co říct, – nebo: „Dítě si tábor velice pochvalovalo...!“

Jaký měly děti program? „Určitě spoustu her, soutěží a témata Batman, 
Elsa či Superman byla na denním pořádku. Děti také trávily hodně času 
venku na hřišti, kde hrály různé hry anebo s ohledem na počasí sportovaly i 
v tělocvičně. Ve čtvrtek pak jely na výlet k řece Berounce, kde díky hezkému 
počasí strávily krásný den,“ doplnila koordinátorka Lucie Jelínková, která 
právě tento tábor připravovala.

Společnost Kroužky



Léto s lipeneckým Modelklubem
Koncem června proběhlo na letišti Modelklubu Lipence dvoudenní cvičení 
záchranných složek s Policií ČR, do kterého se zapojil i policejní vrtulník.

V srpnu se na letišti Modelklubu Lipence uskutečnil slet obřích modelů, 
kterého se zúčastnilo 18 modelářů s 25 modely. Byly zastoupeny modely 
motorové i větroně. Některé modely dosahovaly rozpětí až 7 metrů.

V sobotu 31. srpna se na modelářském letišti Modelklubu Lipence kona-
la akce pod názvem Velké Lipenecké podívání. Setkání se zúčastnilo třicet 
modelářů z celé republiky a jeden účastník z Rakouska. Po celý den byly 
předváděny modely motorové i bezmotorové. Také byla možnost zakoupit 

pro děti i dospělé jednoduché stavebnice modelů a materiál ke stavbě. 
Počasí přálo a návštěvníci byli spokojeni.

V sobotu 5. října pořádá Modelklub Lipence akci pro veřejnost Podzimní 
lipenecké větroně, na které budou k vidění i historické modely.

V příštím roce se opět uskuteční modelářský letecký den Lipenecký Obr, 
na který vás srdečně zveme.

Miroslav Macků, Modelklub Lipence
Fotografie pořídili Miroslav Macků a Zdeněk Novák,

 členové Modelklubu Lipence
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Spolky

Cvičení záchranných složek Velké lipenecké podívání
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Názorové kolbiště

Je referendum správný nástroj již nyní?

Referendum ohrožuje možnosti Lipenců 
podílet se na územním plánování

Referendum – mantinely pro vyjednávání 

Postavme se za Lipence v referendu!

Referendum je silný nástroj přímé demokracie, který má vést k případ-
né nápravě některých rozhodnutí zastupitelstva, pokud jsou v rozporu 
s přáním občanů. V Lipencích byl požadavek na referendum vznesen jak-
si „preventivně“, aniž by existoval jakýkoli konkrétní projekt, ve kterém 
by vedení městské části mohlo cokoli vyjednat. Referendum má pouze 
předem omezit vyjednávací prostor pro městskou část, v jejíž kompetenci 
výsledné rozhodnutí o změně územního plánu ani o výstavbě není. Mohlo 
by se tedy stát, že nové zástavbě nezabráníme a zároveň se sami zbaví-
me možnosti vyjednat nějaké přijatelné kompromisy. Výsledek referenda 
může být v určitých případech platný a závazný, i když pro něj hlasuje jen 
26 % oprávněných voličů!

Přípravný výbor s podporou občanů podepsaných pod peticí přenesl 
odpovědnost zastupitelů na všechny voliče. Bude tedy na každém z nás, 
abychom prostudovali dostupné podklady, pochopili následky svých od-
povědí a rozumně se rozhodli.

Lenka Kadlecová, 
zastupitelka za Sdružení pro Lipence a starostka

Spolumajitelé plánují zorganizovat architektonickou soutěž o nejlepší 
návrh budoucího využití nezastavitelné části svých pozemků. Kdyby vý-
sledkem referenda, otázky č. 1, bylo, že městská část má činit všechny 
kroky proti změně územního plánu, nebude se městská část moci aktivně 
zapojit do žádné architektonické nebo urbanistické soutěže ani studie. 
Nebude moci formulovat požadavky, ani se podílet na hodnocení. Byla by 
to soutěž „o nás bez nás“.

Městská část by se nemohla aktivně zapojit ani do vyjednávání mezi 
magistrátem a Spolumajiteli. Víme, že taková jednání probíhají, usilujeme 
o to, abychom se mohli do jednání zapojit. Případná kladná odpověď na 
první otázku v referendu bude jen legitimním důvodem pro magistrát nás 
z jednání vynechat, protože do jednání nebudeme moci věcně nic přinést. 
Opět se bude jednat „o nás bez nás“.

I proto považuji za nejlepší uspořádat referendum až ve chvíli, kdy bu-
dou na stole konkrétní návrhy, aby naši obyvatelé mohli posoudit všechny 
výhody i nevýhody.

Michal Zahradník, zastupitel za Sdružení pro Lipence a radní

Já osobně chápu referendum tak, že sami občané nastaví nezbytné manti-
nely pro jednání s developery. Z dosavadních zkušeností z jednání s deve-
lopery jednoznačně vyplývá nutnost takové mantinely nastavit.

Referendum je o tom, zda se budou stavět domy pro cca 5 000 občanů 
tam, kde se dosud stavět dle územního plánu nemohou. Referendum je 
také o tom, aby tam, kde se stavět může, se stavělo s citem a ohledem na 
občany městské části.

Referendum není o tom, zda těch 5 000 lidí bude bydlet v mnohapatro-
vých krabicích nebo jurtách či jinak, což možná bude obsahem zatím nijak 
nespecifikované architektonické soutěže, ale o tom, zda se má umožnit 
masová mnohaletá výstavba na pozemcích, které nejsou určeny k zástav-
bě, s definitivně devastujícím účinkem na současný život v Lipencích.

Městská část i po referendu, které by odmítlo možnost stavět na neza-
stavitelných pozemcích, bude, pokud bude ovšem sama konečně chtít, 
aktivním a důležitým členem všech řízení o dalším rozvoji a výstavbě s pl-
ným právem vyjednávat maximum možného pro své občany. Proč? Protože 
se bude opírat o výsledky referenda.

Aleš Zeman

Jsme jedni z vás, lidé, kterým záleží na Lipencích a chtějí zachovat je-
jich současný ráz. Naším cílem není stavební „stop-stav“, ale zachování 
schválené územně plánovací dokumentace, precizně zpracované expert-
ními týmy odborníků s ohledem na udržitelný rozvoj Lipenců v kontextu 
celé Prahy. Referendem a dalšími aktivitami chceme zamezit zástavbě na 
dosud nezastavitelných polích a loukách. Chceme diskutovat o tom, co je 
zastavitelné a jaký bude přínos pro současné obyvatele.

Referendum? Ano!
Během pouhých 3 týdnů se podařilo sesbírat více než 900 podpisů vás 

voličů, sousedů. Děkujeme! Co by úspěšné referendum znamenalo pro 
„naše“ zastupitele? Respektování strategického plánu, územního plánu 
a návrhu Metropolitního plánu při vyjednávání s investory a magistrátem. 
I pro magistrát bude referendum jednoznačný signál.

Přijďte jasně říct svůj názor v referendu. Jasné ANO respektování dosud 
platných pravidel, která se nesmí ohýbat pod tlakem peněz developerů.

Přijďte a nedovolte, aby se rozhodovalo o nás bez nás. Tady v Lipencích 
ani jinde.

Dagmar Hůrková, Postavme se za Lipence, www.postavmesezalipence.cz

CESTA K REFERENDU
Lipence se stanou další městskou částí Prahy, kde se bude konat místní 
referendum k nové zástavbě. Občané se budou 15. listopadu vyjadřovat 
k záměru nové výstavby na 38 hektarech zelených ploch mezi Lipenci 
a Kazínem.

Za lipeneckým referendem stojí občanská iniciativa Postavme se za Li-
pence. Na veřejném setkání, které iniciativa pořádala 19. června, se před-
stavil přípravný výbor v čele s Radkem Procházkou a byly zveřejněny dvě 
otázky, na které budou občané v referendu odpovídat. Otázky byly zpra-
covány ve spolupráci s advokátní kanceláří Dohnal & Bernard. Přípravný 
výbor zároveň navrhl, aby se referendum konalo souběžně se senátními 
volbami ve druhé polovině září.

K tomu, aby místní referendum v Lipencích mohlo být vyhlášeno, bylo 
třeba shromáždit 659 podpisů oprávněných osob – občanů, kteří mají 
v Lipencích volební právo. Dobrovolníci iniciativy Postavme se za Lipence 
za pouhé tři týdny nasbírali více než 900 podpisů a přípravný výbor mohl 
již 15. července podat návrh na konání referenda s pohodlnou rezervou.

Požadavku na uspořádání referenda v září starostka Lenka Kadleco-
vá nevyhověla. V dopise organizátorům uvedla, že „termín je vzhledem 
k probíhajícím prázdninám a dovoleným nevhodný, necelé tři týdny v září 
jsou příliš krátkou dobou pro předání informací, veřejná setkání, debaty 
a zodpovězení všech souvisejících otázek.“

V srpnu požádala rada městské části o právní analýzu advokátní kan-
celář David Zahumenský. Radní se zajímali o praktické informace k po-

řádání referenda a také o otázky související s odpovědností zastupitelů 
a informováním veřejnosti. Dotazy se týkaly i  výkladu navržených otázek 
referenda.

Rada dále rozhodla o vydání mimořádného čísla Lipeneckého zpravoda-
je, které bude věnováno referendu a vyjde 2–3 týdny před jeho konáním.

Vyhlášení referenda připadlo na již naplánované řádné zasedání zastu-
pitelstva městské části v pondělí 16. září. Na návrh přípravného výboru 
zastupitelé konání místního referenda vyhlásili na pátek 15. listopadu od 
7 do 21 hodin ve školní sportovní hale.

Martin Vanko

Pražská místní referenda

V roce 2014 proběhlo neúspěšné místní referendum v Praze 
3 k využití zelených ploch na Parukářce. Účast nedosáhla 
hranice 35 %, kterou k platnosti referenda požaduje zákon. 
V  roce 2016 úspěšně odhlasovali občané městské části 
Praha-Dolní Chabry pozastavení nové výstavby do navýšení 
kapacity místní školy a školky. O dva roky později v měst-
ské části Praha-Vinoř hlasovali občané proti výstavbě bytů 
pro 800 lidí. Kvůli nízké účasti však bylo referendum ne-
platné. V roce 2023 se občané Prahy-Řeporyjí vyslovili proti 
výstavbě bytových domů v Prokopském a Dalejském údolí.



Inzerce

Odpověď na hádanku z minulého čísla: Letos jsme si 
připomněli 105. výročí založení TJ Sokol Lipence.
 
Správnou odpověď na tuto hádanku nám nikdo neza-
slal. 

Hádanka pro dnešní číslo: 
Jméno kterého malíře je spojeno s Lipenci? 
 

Správné odpovědi zasílejte na mail hadanka@mcli-
pence.cz do 30. 11. 2024. Účastí v této hře dává čtenář 
souhlas se zveřejněním svého jména. Přejeme všem 
hodně štěstí v hádání. Vylosovaný výherce získá slad-
kou odměnu.

Hádanka

Ostatní
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Tajemník úřadu městské části Praha-Lipence 
dne 29. 8. vyhlásil výběrové řízení na obsazení 
pracovního místa ÚČETNÍ úřadu městské části 

Praha-Lipence s termínem podání přihlášek  
do 12 hodin dne 30. 9.

Úřad městské části Praha-Lipence nabízí  
2 pracovní místa SILNIČÁŘ – pracovník údržby 

komunikací a zeleně v městské části Praha-
Lipence s nástupem možným ihned.

Bližší informace o požadavcích a nabízených 
pracovních pozicích jsou na webu městské 

části www.praha-lipence.cz nebo je možné se 
obrátit na tajemníka úřadu Petra Jindru, tel. 

257 921 167.
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2. 10. Knihárna v jídelně školy v 16–18

5. 10. Podzimní Lipenecké větroně – historické modely (letiště Modelklubu Lipence)

10. 10. Koloběžení od 19 hod., pořádá škola a Škrpál

13. 10. Drakiáda od 15 hod., pořádá LipMamas
16. 10. Knihárna v jídelně školy v 16–18

18. 10. Lipovky v jídelně školy v 17–22
20. 10. Branný závod pro děti a rodiče od 14 hod., pořádá Škrpál

23. 10. Dušičkové tvoření pro seniory od 15 hod., pořádá KSK

LI
ST

O
PA

D

3. 11. Halloweenská strašidelná stezka od 16 hod., pořádá LipMamas

13. 11. Knihárna v jídelně školy v 16–18

15. 11. Lipovky v jídelně školy v 17–22
23. 11. Vánoční jarmark v jídelně školy

27. 11. Adventní dílny ve škole od 17 hod. 

PR
O

SI
NE

C

1. 12. Rozsvěcení vánočního stromu 

7. 12. Předvánoční posezení pro dříve narozené, pořádá KSK

11. 12. Knihárna v jídelně školy v 16–18
13. 12. Lipovky v jídelně školy v 17–22

21. 12. Zvonohra od 18 hod. v ulici K Průhonu
24. 12. Betlémské světlo v 10–12 


